
ÒLa diversitat hi ha de ser i no com a quotaÓ

Maria Bouabdellah Shaimi va n�ixer a Vic per� de ben

petita es va instalálar amb la seva fam�lia a Banyoles

CEDIDA.

A Maria Bouabdellah Shaimi (Banyoles, 2002), de petita li agradava

molt xerrar, i de forma natural va comen�ar a compar tir v�deos del

que pensava i del que li passava com a adolescent, una jove

racialitzada, a trav�s de les xarxes socials. �s una de les youtubers

catalanes de refer�ncia i la primera afrodescendent. Par ticipa a

Canal Malaia i est� cursant tercer de periodisme a la UAB.

Qu� la va atraure de la comunicaci�?Des de petita, he sigut molt

xerraire. Tamb� mÕha agradat molt escriure. A cinqu� de prim�ria

em van preguntar qu� volia ser de gran i vaig respondre

crimin�loga, perqu� em mirava s�ries polic�aques, o periodista. A

mesura que em vaig anar fent gran vaig veure tamb� que els meus

interessos anaven dirigits cap a la comunicaci�; mÕagradava molt

escriure i tenia molta inquietud en aquest sentit. Un cop a lÕinstitut

em van proposar par ticipar al programa dÕorat�ria de TV3 Un got

dÕaigua. I va ser a ESO que vaig decidir ser periodista. Sempre ho

he tingut clar per� no s� ben b� per qu�.Compar teix els seus

pensaments a trav�s de les xarxes, per� no s� si mant� un diari on

escriu. Pensa que la seva generaci�, la Z, ha passat dÕescriure el

diari personal al YouTube, del text a lÕoralitat?En el meu cas s� que

escric molt per� no ho publico. Perqu� s�n escrits molt personals i penso que no s�n publicables. �s cer t que el

v�deo �s un format m�s directe i r�pid, i molt f�cil perqu� tothom t� un m�bil per gravar-se i penjar-ho a les

xarxes, i escriure requereix pensar-ho m�s. No crec que la nostra generaci� no escrigui. Ara he detectat un

revifament dels blogs a les xarxes.No tenia referents youtubers catalans. Per aix� seÕn va fer?No neix pensant

en aquest objectiu. A Un got dÕaigua de TV3 no vaig passar el c�sting f inal, em vaig quedar a les por tes, devia

tenir uns quinze anys i tot em va semblar un drama i vaig decidir fer un v�deo sobre un llibre i penjar-lo a les

xarxes. I aix� vaig comen�ar. No va ser perqu� havia detectat una mancan�a i vaig dir que jo podia fer-ho, sin�

que va ser molt org�nic i natural.�s impor tant arribar als joves en catal�. Vost� que viu entre Banyoles i

Barcelona percep un descens de lÕ�s del catal�?A Barcelona �s molt diferent de Banyoles. Es nota molt la

difer�ncia. �s com una lluita aferrissada: quan entres a un bar i dius aigua, doncs no �s tan diferent dÕagua. Fins

que no vaig venir a viure a Barcelona no vaig ser conscient dÕaquesta situaci�. Quant als joves, penso que tenen

la idea que el catal� nom�s es parla en determinats contextos diguem-ne m�s cultes i que en lÕ�mbit m�s

informal no es parla. Defenso que es pugui parlar en catal� quan em gravi, per exemple, fent un tour per casa

meva, poder normalitzar-ho. I a la gent que no sÕatreveix a parlar en catal� perqu� sÕequivoca, lÕimpor tant aqu�

�s que la llengua es parli perqu� aix� est� viva, evoluciona. No passa res perqu� no parlis catal� com si fossis

Pompeu Fabra.La vergonya de no parlar un catal� per fecte, quan no passa si ens expressem en franc�s o en

angl�s i sabem que no tenim el millor accent o que la frase no �s del tot correcta, �s un prejudici afegit?S�. Penso

tamb� que es vol protegir tant la llengua que el parany pot acabar sent que nom�s la parlin els que ho fan

per fecte i que sÕacabi canviant per rutina sense ser conscient que lÕaltra persona tÕent�n i no cal canviar. A mi

mÕhan passat les dues coses. Per una banda, que em canvi�n al castell� des dÕun catal� per fecte i despr�s que

em facin el comentari de sorpresa: ÒOh, que b� que parles el catal�.Ó�s la primera catalana afrodescendent Ðla

seva fam�lia �s dÕorigen marroqu�ÐÊamb projecci� en lÕ�mbit juvenil i de xarxes. Se sent referent? Un mirall?Ser

referent penso que ho hauria de dir alg� altre, i tamb� penso que no he fet tant per ser referent. �s cer t que en



aquesta vida tothom apor ta el seu granet de sorra. I s� que mÕagradaria, igual que tamb� crec que ho pensen

altres companys, de trencar esquemes i impulsar canvis. No vull semblar Mar tin Luther King i no canviarem el

m�n, per� s� que penso que molta gent petita, en llocs petits, fent coses petites, poden canviar el m�n. No tot,

per� alguna cosa concreta s�. En aquest sentit, s� que puc ser referent. I no ser el que tradicionalment sÕha

reservat als f ills dÕimmigrants. �s a dir, que podem anar a la universitat... jo no en tinc cap dubte i estic

reivindicant coses que per a mi s�n �bvies per� que �s impor tant posar-les sobre la taula.SÕha sentit diferent?

Els altres li ho han recordat? Li ho demano perqu� en un v�deo reivindicava els seus or�gens i explicava que va

deixar de fer-se la henna a les mans i dÕallisar-se els cabells.Vaig anar a una escola on tots els meus companys

eren blancs; �s a dir, no hi havia ning� dÕaltres or�gens. No vaig patir bullying per� s� que em sentia fora de lloc.

Recordo que em feia molta ilálusi� dur la henna a les mans i els nens em van fer comentaris ofensius. Quan ets

petit, tot es magnif ica molt m�s. Tampoc tens clara la teva identitat. I em vaig sentir lÕestranya, la rara, la diferent.

Tots, independent del nostre origen, tenim conf lictes amb la nostra pr�pia identitat, per� en el meu cas sÕhi ha

dÕafegir el q�estionament constant. Aquesta pregunta dÕon ets. Per sor t, he pogut entendre aviat que no era un

problema que tenia jo, sin� dels altres que volien encasellar-me i no podien i aix� els descolálocava.Qu� falta fer

perqu� aix� no passi?Falta educaci�, des de casa i des del professorat. En aquest sentit, penso que falta afegir

una perspectiva racial. No tant una formaci� individual del professor com una formaci� transversal per a tots els

docents per entendre al f inal tots els seus alumnes. No vull posar tota la responsabilitat a lÕescola, per� hi ha una

par t que �s de lÕescola. Si hi ha determinats comentaris que sÕaturen a temps i es treballen, doncs poden ser

quelcom positiu en comptes de negatius, dÕun mal record que li queda a lÕalumne.La manera amb qu� sÕexpressa,

amb humor, �s la clau del seu �xit?S� que �s cer t que la ironia i el sarcasme hi contribueixen. Per� res �s

pensat. Vull dir que soc de riureÕs dÕun mateix, de treure ferro a les coses; �s q�esti� dÕactitud. Dep�n del context

tamb� soc seriosa. No s� quina �s la clau, potser que soc molt expressiva. Els comentaris que mÕarriben s�n de

joves que se senten identif icats amb el que explico i dÕaltres a qui els descobreixo una realitat que no sabien o

una problem�tica de la qual no eren conscients i despr�s sÕadonen que potser aquella companya de lÕinstitut

tamb� es va sentir aix�. No hi ha intenci� de fer un mon�leg dÕhumor.En un dels v�deos denunciava la nulála

representaci� de la diversitat a les s�ries de TV3 i que quan apareix un personatge racial se lÕestereotipa.Hi

estic ref lexionant molt. Perqu� molts dels v�deos que compar teixo s�n dÕidentitat i de racisme. I en aquest sentit

tamb� mÕagradaria poder parlar dÕaltres q�estions, sor tir dÕaquest �mbit. Per exemple, en el cas dÕun personatge

dÕuna s�rie que est� gras, tot al seu voltant ha de girar sobre aquesta condici�. El mateix passa amb els

personatges racialitzats. Ja sÕha representat. Hi ha altres hist�ries dÕ�xit.�s la quota de diversitat?Per complir la

quota no cal. La representaci� hi ha de ser perqu� la nostra societat �s diversa. Per� en el cas de les s�ries,

perqu� lÕactor, sigui blanc o negre, t� un potencial. Volem fugir dels papers estereotips, dÕaquesta concepci� que

les persones racialitzades nom�s hi s�n per parlar de temes de persones racialitzades. Doncs no. Tamb� els

passen coses i poden parlar dÕaltres q�estions m�s enll� del racisme, de la lluita concreta de cadasc�.Una

companya del Moviment Afrobanyol� Social (MAS), Assa Macalou, psic�loga, denunciava ser visible, ser la foto,

quan hi havia una xerrada sobre integraci� i no per la seva exper tesa.Sempre sÕacaba convidant les mateixes

persones: tenim x i y que s�n racialitzades i ens agrada el seu discurs. I amb la idea preconcebuda que dues

persones poden representar tot un colálectiu, quan �s molt complex. Jo sempre dic que parlo en nom de mi

mateixa i encara gr�cies. Un dia penso una cosa i lÕendem� una altra. No pots pretendre que alg� parli en nom

dÕun colálectiu sempre. No cal rec�rrer sempre als mateixos noms, hi ha m�s gent v�lida per fer-ho.El fet de ser

una dona racialitzada i de denunciar el racisme lÕha situat en lÕesfera dels mitjans i ara voldria fer un pas m�s?No

evito parlar-ne. Vull dir: mÕhe proposat no parlar de racisme perqu� no vull que mÕencasellin. En parlar� quan

pensi que toca o que ho he de fer. No vull caure en el clix� de sempre, ser aquesta quota. Quan sÕha de parlar de

racisme, doncs truquem a la Maria. Coincidint amb el que deia lÕAssa, tamb� vull obrir-me un cam� en el m�n de

la comunicaci� sense haver de rec�rrer al racisme. No ho s�, parlar de comunicaci� digital o ser corresponsal a

Par�s o fer informaci� parlament�ria. Vull poder-ho fer sense tenir lÕetiqueta aquesta, de ser quota.Denuncia ser

quota del sistema?A la tele p�blica, hi ha dÕhaver diversitat i no cal que treballin davant de c�mera. Igual que

passava amb les dones, f ins que no es va for�ar, segurament molts dels programes eren dirigits i presentats per

homes. No era perqu� les dones fossin menys v�lides o menys exper tes. Era simplement perqu� hi ha llocs,



espais, on lÕacc�s, per a diferents colálectius, �s m�s dif�cil. �s m�s complicat i hi ha menys opor tunitats. A mi

mÕagradaria que seÕm valor�s per la meva capacitat i no pel fet de ser dona racialitzada.Que se la valori per la

seva capacitat i no per la seva imatge?Exacte. I intento que sigui aix�, procuro que tot el que faig sigui en aquest

sentit i com trencar la din�mica de parlar sempre del mateix. Per una banda, puc servir de referent per a altres

joves parlant-ne i, per altra banda, hi ha dÕhaver un punt mitj�, un equilibri. �s a dir, evidenciar les injust�cies i

lluitar-hi en contra i, per altra banda, ser referent en altres �mbits.Em deia que tenia dubtes a lÕentrevista, que no

apor taria res.S�, sobre la base de per qu� se mÕha escollit per a lÕentrevista. I sempre �s donar voltes entorn del

mateix, del discurs de v�ctima, per entendreÕns. Ja he passat aquesta pantalla. Tamb� perqu� ho fem per in�rcia.

Per aix� dubtava. En un m�n dÕinjust�cies, em considero profundament feminista i profundament antiracista,

perqu� �s la manera com entenc el m�n i la meva manera de viure la vida. Penso que el fet de parlar p�blicament

ja �s una manera de trencar molts esquemes.
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